
Meetpunt Nieuw Reijerwaard

Vanaf juli 2018 wordt op de locatie Nieuw Reijer-
waard de luchtkwaliteit gemeten, de componenten 
NO2 en PM10. De resultaten van deze metingen zijn 
nog niet bekend en worden separaat aangeboden.

Berekenen

De berekeningen zoals uitgevoerd in het kader van 
het Nationaal Samenwerkingsprogramma Luchtkwa-
liteit (NSL) geven geen overschrijdingen aan voor 
bovenstaande stoffen over 2018 (zie onderstaande 
kaart voor NO2). Daarmee is eigenlijk al voldaan aan 
de hoofddoelstelling uit het Milieu- en Duurzaam-
heidsprogramma 2016-2020, namelijk het tegengaan 
van de normoverschrijdingen van NO2.

Actieplan Luchtkwaliteit

In 2018 is het Actieplan Luchtkwaliteit 2018-2022 
vastgesteld. De afgelopen jaren is er al veel bereikt 
ten aanzien van de luchtkwaliteit in Ridderkerk. 
Maar, omdat er zelfs onder de grenswaarden nog 
gezondheidsrisico’s zijn, wil Ridderkerk verder gaan 
dan alleen voldoen aan de normen. Het streven is om 
de advieswaarden te halen zoals gesteld door de 
World Health Organization (WHO). In het actieplan 
zijn daarom acties geformuleerd, gericht op de 
belangrijkste bronnen, om ook voor �ijnstof (PM2,5) 
de WHO-advieswaarde te halen en de emissie van 
roet omlaag te brengen. In het kader van het 50-jarig 
bestaan van het luchtmeetnet van de DCMR Milieu-
dienst Rijnmond gaan 15 bewoners , verspreid over 
Ridderkerk, een jaar lang zelf de luchtkwaliteit 
meten.
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Gemeente Ridderkerk over het jaar 2018
Milieu- en Duurzaamheidsprogramma

In 2015 is het Milieu- en Duurzaamheidsprogramma 
2016-2020 vastgesteld door de raad. In dit program-
ma zijn een aantal evaluatiemomenten opgenomen. 
De evaluatiemomenten dienen ertoe inzicht te bieden 
in de voortgang van het programma. Voor u ligt de 
derde evaluatie van het programma, de evaluatie over 

Bodem 2018

Externe Veiligheid 2018

Per onderwerp is aangegeven (door middel van een herkenbaar teken, een hamertje) 

 of dit een wettelijke taak is of niet.

2018. Per thema is een kort overzicht gegeven van 
wat er in 2018 is gebeurd, of juist niet. Een �inanciële 
onderbouwing wordt in deze evaluatie niet gegeven. 
Daarvoor wordt verwezen naar de jaarrekening over 
2018.

Lokale dossiers 

Sanering Amaliastraat
Door controle van het grondwater wordt de a�braak 
van de verontreiniging gevolgd. De bacteriën hebben 
ook in 2018 de verontreiniging in stappen afgebro-
ken naar niet-schadelijke stoffen. Uit de resultaten 
van de laatste controle van het grondwater blijkt wel 
dat de voedingsbron voor de bacteriën opraakt. 
Daarom is besloten om nogmaals voedingsstoffen te 
injecteren. Dit hoeft nu alleen nog maar op de locatie 
waar nog de hoogste concentraties aanwezig zijn. De 
voorbereidingen voor het injecteren zijn gestart. De 
injecties worden eind 2018 of begin 2019 uitgevoerd. 
Daarna zal nog een aantal jaar het grondwater gecon-
troleerd worden.

Middenmolendijk
In navolging van de sanering van het voormalig 
HAK-terrein is de tuin van een woning aan de Mid-
denmolendijk gesaneerd. Een gedempte sloot op het 
voormalig HAK-terrein bleek door te lopen in de tuin 
van deze woning. Het perceel is eigendom van de 
gemeente Ridderkerk en wordt verhuurd. De tuin is 
aanvullend onderzocht en op basis van de onder-
zoeksresultaten gesaneerd. Het naastliggende per-
ceel is recent door de gemeente verkocht aan een par-
ticulier. Ook dit perceel is onderzocht. Hier is geen 
verontreiniging aangetoond en was saneren niet 
noodzakelijk.
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Meetpunt Hogeweg 

In 2018 zijn er metingen gedaan door het 
Luchtmeetnet van de DCMR. De metingen in 
Ridderkerk worden uitgevoerd langs de Hoge-
weg. De drie belangrijkste stoffen, PM10, 
PM2,5 en NO2, laten alle drie bestendiging 
zien ten opzichte van 2017:

Landelijke en regionale dossiers  

Ontwikkeling beleid en wet- en regelgeving  

Chemours
Ook in 2018 is er veel aandacht geweest voor het 
bedrijf Chemours en haar invloed op de volksgezond-
heid en het milieu. Drinkwaterleidingbedrijf Oasen 
blijft metingen uitvoeren naar de kwaliteit van het 
drinkwater. Oasen vindt hele lage concentraties GenX 
in het drinkwater, maar garandeert nog steeds dat het 
water veilig drinkbaar is.

Eind juli maakte de provincie Zuid-Holland bekend 
dat de vergunning van Chemours om GenX te lozen 
ambtshalve wordt verlaagd van 2035 kg per jaar naar 
148 kg per jaar. Dit was eerder al door de gedepu-
teerde en de minister aangekondigd, maar nu ligt er 
een werkelijke ontwerpbeschikking vanuit DCMR. 
Verschillende partijen (waaronder Oasen) maken 
gebruik van de mogelijkheid om een zienswijze in te 
dienen op deze beschikking, met het doel om de uit-
stoot nog verder naar beneden te krijgen.

Omgevingsdienst Zuid-Holland Zuid heeft voor de 
gemeenten in haar regio beleid opgesteld voor de 
omgang met grond, verontreinigd met PFOA. Milieu-
dienst DCMR Rijnmond stelt momenteel vergelijk-
baar beleid op voor de Rijnmondgemeenten.

Rubbergranulaat
Het RIVM heeft verkennend onderzoek gedaan naar 
de effecten op het milieu van rubbergranulaat op 
kunstgrasvelden. In juli 2018 zijn de resultaten 
gepresenteerd. Dit onderzoek toont aan dat het 
gebruik van rubbergranulaat op kunstgrasvelden kan 
leiden tot plaatselijke vervuiling van bermgrond en 
waterbodem. Het gaat dan om rubberdeeltjes en om 
stoffen die uit rubbergranulaat lekken. Grondwater 
en oppervlaktewater lijken niet vervuild, waardoor 
de kans op verdere verspreiding van de stoffen 
gering lijkt. Uit eerder onderzoek bleek dat er geen 
gevaar is voor de volksgezondheid.

De plaatselijke vervuiling is gering, waardoor sane-
ren niet nodig is. Het kan zijn dat bij herontwikkeling 
van betreffende sportvelden wel aanvullende maat-
regelen nodig zijn. Om dit in de toekomst te beper-
ken, worden maatregelen uitgewerkt die toegepast 
worden rond de velden. Dit in overleg met eigenaren 
en beheerders.

In 2017 wordt PM10 gekwali�iceerd als ‘goed’, 
in 2018 ook als ‘goed’.

De wettelijke norm is een jaargemiddelde van 
40 μg/m3. Daarnaast mag het daggemiddelde 
jaarlijks maximaal 35 keer hoger zijn dan 50 μ
g/m3.

PM2,5 laat eenzelfde beeld zien. In 2017 
‘goed’, in 2018 ook ‘goed’. In de maanden 
februari t/m mei lagen de gemiddelden iets 
hoger.

De wettelijke norm is een jaargemiddelde van 
25 μg/m3.

De concentratie NO2 ligt in maart en april 
boven de norm, neemt af tot de kwali�icatie 
‘goed’ en laat naar het einde van het jaar weer 
een lichte stijging zien. 

De wettelijke norm is een jaargemiddelde van 
40 μg/m3.
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NSL monitoring 2018, rekenpunten voor NO2











< 35µg/m3

35 - 38,5 µg/m3

38,5 - 40,5 µg/m3

40,5 - 42,5 µg/m3

>42,5 µg/m3

Verbreding bodemwerkveld
Mede onder invloed van de aanstaande Omgevings-
wet verandert het bodemwerkveld aanzienlijk. Het 
draait niet alleen meer om de chemische bodemkwa-
liteit, maar ook om het gebruik van de ondergrond 
voor allerlei maatschappelijke opgaven. Er komen 
steeds meer claims op de ondergrond vanuit deze 
opgaven, waardoor ook de ordening van de onder-
grond bepalender wordt. Vanuit de energietransitie 
neemt de behoefte aan warmte uit de bodem toe, 
maar dit botst met de bescherming van de drinkwa-
tervoorraad. Warmtenetten worden aangelegd in de 
ondergrond en bieden een kans om tracés voor 
kabels en leidingen te bundelen. Ook bij het winnen 
van delfstoffen, keuzes voor woningbouw (draag-
kracht van de bodem), ondergronds bouwen en 
klimaatadaptatie en waterberging speelt de onder-
grond een grote rol.

Decentralisatie bodemtaken
Daarnaast brengt de Omgevingswet met zich mee dat 
bodemtaken vooral bij gemeenten komen te liggen, 
waar deze nu nog bij de provincies belegd zijn. Bij de 
implementatie vraagt dit om keuzes in beleidsuit-
gangspunten (de Omgevingswet biedt een verrui-
ming op dit vlak), afstemming over grondwater (blijft 
verantwoordelijkheid provincie) en de uitwisseling 
van bodemdata. Dit alles binnen de beschikbare 
�inanciële kaders. Het is nog onzeker of er met de 
taak ook budget mee komt vanuit het Rijk.

Op beide vlakken is 2018 gebruikt om kennis op te 
doen en ervaringen uit te wisselen met partners. Dit 
is nodig om mee te kunnen gaan met de aankomende 
veranderingen en voor de toepassing in inhoudelijke 
instrumenten als de Omgevingsvisie of het Omge-
vingsplan.

2Externe Veiligheid 2018 Visie Externe Veiligheid 

DCMR heeft opdracht gekregen de basis van de Visie, 
de risico-inventarisatie, te updaten. DCMR inventari-
seert of de risicobronnen veranderd zijn en wat de 
effecten van de aanstaande Omgevingswet zijn op 
deze inventarisatie en het beleid. Op basis van de uit-
komsten van deze inventarisatie wordt besloten of 
nog gewerkt kan worden met de huidige Visie of dat 
er nader uit te werken vervolgstappen nodig zijn. 
Omdat de effecten van de Omgevingswet nog onvol-
doende duidelijk zijn, is deze opdracht nog niet afge-
rond.

Rangeerterrein Kijfhoek 

Ook in 2018 is een overzicht van komende ruimtelij-
ke ontwikkelingen van de vier deelnemende gemeen-
ten (Zwijndrecht, H.I. Ambacht, Barendrecht en Rid-
derkerk) binnen het invloedgebied van Kij�hoek 
gemaakt. Het blijken relatief kleine wijzigingen op de 
afspraken in het beheerplan, die geen toename van 
het berekende groepsrisico tot gevolg hebben. De 
ruimtelijke ontwikkelingen kunnen daarmee door-
gang vinden. Tevens kan geconcludeerd worden dat 
het gezamenlijk afsprakenkader werkt en er op deze 
manier een goed contact is tussen de gemeenten.
Daarnaast waren ProRail en Strukton Rail gestart met 
een grootschalige renovatie van het rangeerterrein. 
Dit is stilgelegd door de Inspectie  Leefomgeving en 
Transport (ILT), na het plaatsvinden van een aantal 
incidenten. Geconstateerd is dat de organisaties zich 
niet hielden aan de eigen veiligheidsinstructies. Het 
werk mag pas weer aanvangen na grondige analyse 
van de veiligheidsrisico's en het nemen van maatre-
gelen om de veiligheid te garanderen. Het werk dat 
nog wel aan het spoor wordt gedaan (controles, her-
stel van storingen en onderhoud) staat onder ver-
scherpt toezicht van ILT. ProRail onderschrijft de con-
clusies en belooft de veiligheidscultuur en het veilig-
heidsbeleid te verbeteren.
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Actieplan Geluid 2016-2018

Bij overschrijding van de plandrempel (63 dB) wordt 
(bij onderhoudsmomenten) stiller asfalt gelegd om de 
geluidbelasting van de weg te reduceren. In 2017 is 
met het waterschap een overeenkomst gesloten voor 
de aanleg van stil asfalt bij de reconstructie van de 
Rotterdamseweg. Uitvoering is verschoven naar 
2019. De Rijnsingel is in 2018 voor een groot deel 
voorzien van stil asfalt. Hierdoor is de geluidbelasting 
voor 274 woningen aan deze weg onder de plandrem-
pel gebracht.
In 2019 wordt het nieuwe Actieplan Geluid voor vast-
stelling aangeboden.

Sanering A- en B-lijst

De sanering van de A-lijst en B-lijst loopt nog steeds.
De bouwkundige maatregelen bij de woningen op de 
A-lijst zijn in 2018 afgerond. Dit betreft de woningen 
aan de Rijksstraatweg. De weigeraars en eigenaren 
van panden die voldoen aan het binnenniveau hebben 
eerder een zienswijzebrief ontvangen met de aankon-
diging om over te gaan tot formele sanering. Laatste 
stap in dit proces is om hiervoor de�initieve besluiten 
te nemen. Voor de B-lijst lopen ook saneringspro-
gramma’s. Slechts bij een klein aantal woningen 
worden ook daadwerkelijk maatregelen getroffen. Bij 
de andere woningen blijkt dit na opname van de 

panden niet noodzakelijk. Deze sanering ten gevolge 
van wegverkeerslawaai is naar verwachting in 2019 
afgerond. Voor de sanering stelt het Rijk (Ministerie 
van Infrastructuur en Milieu) subsidiegeld beschik-
baar.

Meetpunt Nieuw-Reijerwaard

Vanaf juli 2018 wordt op de locatie Nieuw Reijer-
waard de geluidbelasting gemeten. De resultaten van 
deze metingen zijn nog niet bekend en worden sepa-
raat aangeboden.
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Dit voorjaar zijn de onderhandelingen voor het Kli-
maatakkoord gestart. Het doel van het akkoord is om 
in 2030 de uitstoot van CO2 met 49 procent terug te 
dringen. De onderhandelingen staan onder coördina-
tie van het Klimaatberaad en worden inhoudelijk 
gevoerd aan vijf sectortafels met daaronder een groot 
aantal deeltafels en werkgroepen. De hoofdlijnen van 
de afspraken worden verankerd in een Klimaatwet 
om uiteindelijk 95% minder CO2 uitstoot uit te stoten 
in 2050. 

Het einde van het tijdperk van gebruik van fossiele 

Energiebesparing

Sinds 2015 is de WoonWijzerWinkel (WWW) het 
energieloket in de regio Rijnmond. Het aantal bezoe-
ken, adviezen en het aantal gerealiseerde maatrege-
len neemt steeds meer toe. Op 1 oktober zijn er 231 
maatregelen aangevraagd door 164 huishoudens uit 
Ridderkerk (in 2017 was dat 158). Ook in 2017 is de 
WoonWijzerWagen ingezet tijdens markten, brade-
rieën en een beurs. Bovendien zijn er inkoopacties 
door de WWW opgezet, waaronder de inkoopactie 
voor zonnepanelen, zonneboilers en woningisolatie. 
In totaal hebben 561 inwoners uit 24 gemeenten zich 
ingeschreven voor de inkoopactie zonnepanelen en 
zonneboiler, waarvan 16 uit Ridderkerk. 

Het algemene beeld is dat de WoonWijzerWagen veel 
klanten trekt. Het is een uniek instrument in Neder-
land dat ons ondersteunt bij het aardgasvrij en ener-

Duurzame nieuwbouw

Bij de realisatie van nieuwbouw wordt nadrukkelijk 
rekening gehouden met duurzaamheid. Een goed 
voorbeeld is de energie neutrale en aardgasloze 
sporthal ‘De Wissel’. Het gebouw, opgeleverd in 
september 2018, is zelfvoorzienend door gebruik van 
moderne technieken, zoals zonnepanelen, 
warmtepompen en luchtbehandeling. Bovendien is 
de energievraag van het gebouw geminimaliseerd. Er 
is hoogwaardige gevelisolatie en verlichting met 
LED-lampen toegepast. En met de warmtepompen is 
voorzien in de comfortverwarming en bereiding van 
warm tapwater t.b.v. de douches.  Onder de 
sportvloer, kleedruimten en douche ligt 
vloerverwarming. Daarbij is ook aandacht besteed 
aan de sportvelden. 

Aan de rand van een sportveld is een SOFTS Point 
gerealiseerd. De SOFTS Point bestaat uit draaibare, 
driehoekige panelen. De vier sportverenigingen 
kunnen het systeem tijdens wedstrijden laten 

Samenwerking met partners

De Duurzaamheidskring Ridderkerk heeft, samen 
met de Rabobank Ridderkerk Midden-IJsselmonde 
en de Duurzaamheidskring Barendrecht, wederom 
de Slim Verbouwen Beurs georganiseerd. Vele inwo-
ners lieten zich inspireren door ondernemers uit 
Barendrecht, Ridderkerk en omgeving. Het was een 
dag vol slimme en duurzame ideeën voor inwoners 
en ondernemers met het doel comfort en duurzaam-
heid van woningen en gebouwen te verbeteren. De 
duurzaamheidskringen Ridderkerk en Barendrecht 
en de Rabobank zijn erg tevreden. Het heeft zijn 
waarde bewezen om door middel van deze beurs 
oplossingen voor duurzaam verbouwen tentoon te 
stellen. 

In regionaal verband wordt samen met 23 andere 
gemeenten, waterschappen en de provincie Zuid- 
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De hoofddoelstelling “Alle inwoners in Ridderkerk 
bewust maken van het belang van een schone leefom-
geving”  bewandelen we in 2018 steeds verder via 
twee wegen. De rol van de gemeente ontwikkelt zich 
tweeledig: verzorging eigen aanbod passend bij het 
beleid en verbindend en faciliterend tussen vraag en 
aanbod.

Netwerk NMDE 

In september zijn alle basisscholen geraadpleegd via 
een enquête over hun ervaringen met en het nut van 
het netwerk, het aanbod van de afgelopen jaren, de 
rol van de gemeente als coördinator van het netwerk 
en de website www.nmde.nl.  De belangrijkste con-
clusies uit de enquête zijn:

•  Dat er een duidelijke voorkeur is uitgesproken voor 
de communicatievormen e-mail, nieuwsbrief en web-
site. En dat de bijdrage door het netwerk NMDE aan 
bewustwording bij scholen als zinvol tot zeer zinvol 

Een greep uit het gebruikelijk aanbod door 
gemeente

•

•

•

•

Aanbieder           Product              Aantal tochten/lessen      Aantal scholen

Natuurvereniging IJsselmonde       Natuurstertocht            10          5

Natuurvereniging IJsselmonde       Konijnenpad             1          1

ERHV Visvereniging         Vislessen              5          2

Kinderboerderij Dierenhof        Speurtocht             Nieuw aanbod sinds oktober 

Stichting BaR in Balans        Voedselverspilling-/ Bewegen-/
            Gezond Leven-lessen            Nieuw aanbod sinds oktober 

Bezoekers website www.nmde.nl 

De NMDE-site zal geen grote aantallen bezoekers 
trekken. De site is gericht op de doelgroep van 
scholen (contactpersoon) en aanbieders/partners 
(2018: 20-30 organisaties).

De maand oktober staat model voor het gemiddel-
de per maand.

Doelgroep    (scholen+aanbieders) 
    20-30 organisaties
Bezoekers website 10-30 per dag
Pageviews   20-100 per dag  
  

Het lopend jaargemiddelde PM10, PM2,5 en 
NO2 laat indicatief (t/m oktober) zien dat 
grenswaarden bij het meetpunt in Ridderkerk 
niet overschreden worden.

PM10

PM10

PM2,5

PM2,5

NO2

NO2

Goed Matig Onvold. Slecht Zeer Slecht

brandstoffen komt daarmee dichterbij. Iedereen 
binnen Ridderkerk krijgt hiermee te maken. Wonin-
gen zullen op een andere manier worden verwarmd. 
Vanaf 1 april dit jaar is de aansluitplicht voor aardgas 
bij nieuwbouw komen te vervallen. Mobiliteit wordt 
verduurzaamd en het landschap zal veranderen door 
de komst van zonneparken. Inzet op alle fronten is 
nodig om de CO2-reductie te bereiken. 

Ridderkerk werkt aan de energietransitie vanuit een 
zestal thema’s: energiebesparing, zon op daken en 
velden, windenergie, warmte, nieuwbouw en 

gebiedsontwikkeling en duurzame mobiliteit. Het uit-
gangspunt voor Ridderkerk is een betaalbare, 
betrouwbare, schone en veilige energievoorziening 
voor iedereen in 2050. Om dit te realiseren werken 
we samen met andere gemeenten, waterschappen en 
de provincie aan een Regionale Energiestrategie. 
Daarnaast werken we aan een Transitievisie Warmte 
voor Ridderkerk. Met deze visie maken we per wijk 
inzichtelijk welk alternatief voor aardgas het meest 
kansrijk is. De visie geeft ons maar ook andere partij-
en sturing en richting in hoe wij toewerken naar een 
aardgasvrij Ridderkerk.

gieneutraal maken van de particuliere woningvoor-
raad met campagnes, inkoopacties, het bieden van 
(individuele) informaties, advies en ondersteuning 
aan woningeigenaren, incl. VvE’s. Aandachtspunt is 
de toenemende vraag van het aantal klanten en ener-
giemaatregelen. In de context van de enorme opgave 
tot 2050 zijn de resultaten ook wel slechts ‘een drup-
pel op een gloeiende plaat’. Om de doelstelling te 
behalen is versnelling en opschaling nodig en moeten 
woningeigenaren (ook individueel) goed onder-
steund worden. Dit vraagt om een nog sterkere posi-
tie van de WWW en vraagt vanaf 2020 naar alle waar-
schijnlijk een verhoging van de bijdrage aan de 
WWW. 

Ten aanzien van ondernemers is het project De 
Bespaarcase gestart en afgerond, waarmee samen 

met de ondernemers  onderzoek is gedaan naar de 
mogelijkheden om collectief energie te besparen en 
op te wekken in Donkersloot. Vervolgens is bij het 
opstellen van het omgevingsplan Donkersloot ver-
kend op welke manier het nieuwe instrument omge-
vingsplan kan helpen bij de energietransitie. Hoe kan 
de juridische structuur van het omgevingsplan 
ondersteunend zijn aan de energietransitie? Daaruit 
is o.a. voortgekomen dat in het omgevingsplan een 
collegebevoegdheid is opgenomen om jaarlijks een 
uitvoeringsprogramma op te stellen voor het opwek-
ken van duurzame energie, energiebesparing en de 
uitfasering van aardgas met het doel in 2050 energie-
neutraal te zijn. Dit betekent toewerken naar een 
gebiedsgericht programma met ondernemers uit 
Donkersloot. Eind 2018 is een Procesmanager Don-
kersloot aangesteld en hiermee gestart.

fungeren als reclamebord. Schijnt de zon, dan 
wekken de zonnepanelen energie op. Is het bewolkt, 
dan draait het systeem nog een slag en absorbeert het 
bijvoorbeeld CO2. De driehoekige panelen zijn ook te 
gebruiken om de lucht te zuiveren of om regenwater 
op te vangen. De slimme combinaties van functies 
leveren geld op. Hiermee worden zonnepanelen 
aangeschaft en beschikbaar gesteld aan de vier 
sportverenigingen op sportpark Reijerpark, zodat zij 
hun energierekeningen kunnen verlagen. En 
daardoor kunnen ze dat geld bijvoorbeeld aan 
sportende kinderen besteden of (extra) 
sportactiviteiten organiseren, terwijl er tegelijkertijd 
sprake is van verdere verduurzaming van de 
sportverenigingen.

Bedrijven die zich vestigen op Cornelisland worden 
door Stimular (een door de gemeente ge�inancierd 
adviesbureau) geadviseerd over mogelijk te nemen 
duurzame maatregelen. Indien bedrijven van deze 

service gebruik maken is er 8 euro per m2 gekochte 
grond subsidie beschikbaar voor het nemen van 
duurzame maatregelen. 

De gemeente sluit met haar subsidieprotocol aan op 
de Energie Investering Aftrek van het rijk; een �iscale 
regeling voor duurzame investeringen. Hiervoor is 
gekozen zodat aanvragen gemakkelijk kunnen 
worden getoetst (bedrijven kunnen voor de gemeen-
telijke aanvraag hetzelfde formulier gebruiken als bij 
de EIA). 
Tot nu toe is er in beperkte mate subsidie toegekend 
voor het nemen van duurzame maatregelen. Een 
groot gedeelte is nog niet gebruikt.     

De gemeente gaat nu samen met Stimular onderzoe-
ken of uitbreiding van het subsidieprotocol mogelijk 
is, zodat bedrijven meer mogelijkheden hebben om 
een subsidieaanvraag bij de gemeente te doen. Het 
college ontvangt hiervoor in 2019 een voorstel. 

Holland gewerkt aan een Regionale Energie Strategie 
(RES). De RES brengt in beeld welke stappen gezet 
kunnen worden om te komen tot een betaalbare, 
betrouwbare, schone en veilige energievoorziening 
voor iedereen in de regio Rotterdam-Den Haag in 
2050. In de RES staat de energieopgave van deze 
regio centraal, met daarbij het potentieel voor duur-
zame opwekking en besparingen en plannen om de 
vraag en het aanbod bij elkaar te brengen. Directe 
aanleiding voor het opstellen van een RES is het Kli-
maatakkoord. In het Klimaatakkoord is de doelstel-
ling opgenomen om de CO2-uitstoot in 2050 met 
95% ten opzichte van 1990 te verminderen.  
Met het opstellen van een RES ontstaat inzicht in de 
ruimtelijke, sociale en economische consequenties 
van de energietransitie voor onze regio. Concreet 
wordt gewerkt aan het beantwoorden van vier 

vragen: 
Wat gebeurt er lokaal en regionaal wat bijdraagt aan 
de doelstelling? Wat is er aanvullend regionaal nodig 
en mogelijk om de doelstelling te bereiken? Wat en 
wie zijn nodig om zover te komen? Wie gaat wat 
doen in de komende jaren om de doelstelling te reali-
seren? 

De RES geeft richting aan de (on)mogelijkheden 
binnen onze regio om aan de doelstelling te voldoen. 
Daarnaast is de RES ook bedoeld als instrument rich-
ting het rijk om te laten zien wat de totale energie-
vraag en aanbod is vanuit onze regio. Het rijk toetst 
of met alle regio’s gezamenlijk Nederland voldoet 
aan de klimaatafspraken. 

Gat schermen A15/A16

In januari 2018 is besloten om de ontbrekende 
afscherming (‘gat’) langs de A15/A16, ter hoogte van 
Ridderkerk West, te realiseren. Doel is om een 
marktpartij te contracteren op basis van vier 
doelstellingen: reductie van geluid, verbetering van 
luchtkwaliteit, opwekking van duurzame energie en 
het niet �inancieel participeren als gemeente. 
Aansluitend op dit besluit is een projectgroep 
geformeerd om de opdracht verder uit te werken. Dit 
heeft geresulteerd in een projectplan en een 
communicatiestrategie. Op basis van deze kaders 
zijn de afgelopen periode nadere gesprekken 
gevoerd met de diverse stakeholders met het doel 
om een goede aanbesteding op de markt te kunnen 
zetten. En met de bewonersgroepen om hen 
aangesloten te houden, te kunnen informeren en te 
laten participeren in het project.

De veranderende samenleving: Langzaamaan worden scholen meer zelfwerkzaam. Ook de bso’s haken aan. 
Zo faciliteert de gemeente het idee vanuit de samenleving voor de ontwikkeling van een natuurbelevingspad 
door mee te denken en dit te verbinden met bestaande ontwikkelingen in het Lohmanpark. 
Continueren van het gebruikelijke (eigen) aanbod. Afvaleducatie ontwikkelt zich naar een integraal aanbod 
van educatie (afval en zwerfvuilopruimrondes). Dit betekent dat in het lopende schooljaar de basisscholen 
die meedoen met Schoon Belonen het eerst zijn benaderd voor een samenwerking op maat (afval scheiden 
op school, (zwerf)afvallessen en opruimrondes in de wijk.

1.

2.

2018: Gebruikelijk aanbod

In 2018 vonden er geen Milieuweken plaats 
omdat de groepen 6 van schooljaar 2017-2018 
in september 2017 de Milieuweken bezochten. 
Na evaluatie van deze pilot om de Milieuweken 
te verschuiven naar het najaar is de keuze 
gemaakt om voor schooljaar 2018-2019 de 
Milieuweken weer in het voorjaar aan te 
bieden. Wel faciliteerde de gemeente de scho-
len bij het landelijk aanbod van gratis groente-
zaden voor het inrichten van schoolmoestui-
nen. 13 scholen namen hieraan deel. 

In juni was er een persmoment op Kinderboer-
derij De Dierenhof waarin aandacht werd 
gegeven aan de loop�ietsjes die door de 
gemeente geschonken zijn aan de kinderboer-
derij vanwege hun open en gastvrije houding 
en kosteloze medewerking tijdens de Milieu-
weken in juni 2017. Hierbij was een kleine 
groep peuters van Kinderdagverblijf De Kleine 
Draeck aanwezig die zich mochten uitleven op 
de �ietsjes en de geitjes mochten borstelen. 
Kunstenares Jessy Kok die atelier houdt op het 
terrein van de kinderboerderij verraste de kin-
deren met door haar ontworpen kleurkaarten 
met dier�iguren. 

Meerjarenvisie 2018-2028

Op 6 februari 2018 stelde het college van burgemeester en wethouders de Meerjarenvisie 2018-2018 
vast als onderliggend document voor de ontwikkelingen in NMDE (Natuur, Milieu en DuurzaamheidsE-
ducatie) in Ridderkerk. De visie is verzonden naar alle betrokken interne en externe partijen. Het is een 
dynamisch document dat meebeweegt met de ontwikkelingen in beleid en de samenleving met jaarlijk-
se evaluatie. 

Ridderkerk naar Buiten

Voor 2018/2019 is door de provincie Zuid-Holland 
een subsidie toegekend in het kader van Groen Doet 
Goed van € 49.000,- onder voorwaarde van co�inan-
ciering voor hetzelfde bedrag. Twee projecten uit het 
gehele programma (Ridderkerk naar Buiten) die hier-
uit ge�inancierd worden zijn een 50-dingen boekje 
voor de schooljeugd en een NMD-educatie-bak�iets 
voor op scholen en in de wijken. 

De wethouder van Duurzaamheid bezocht in de 
Europese Mobiliteitsweek in september CBS De 
Klimop die net als 6 andere basisscholen Groene 
Voetstappen verzamelden en zo aandacht gaven 
in hun lessen aan duurzaam vervoer van en naar 
school. 
Band op Spanning was in die week ook weer aan-
wezig op de parkeerplaats in het centrum en 
vond 93 van de 106 gecontroleerde auto’s met 
onderspanning. 
Voor de Nacht van de Nacht (aandacht voor (te 
veel) kunstlicht in het donker) eind oktober werd 
een samenwerking aangegaan met Stichting Na-
tuurbeheer Waalbos, die aan de inwoners een 
hui�kar-, boot- en wandeltocht naar keuze aan-
bood. De activiteit was volgeboekt met 40 bezoe-
kers.
Op de Dag van de Duurzaamheid las een van de 
gemeentelijke domein directeuren voor aan 
groep 8 van de Rehobothschool uit het speciaal 
voor die dag geschreven voorleesboek. Zowel 
directeur als leerlingen en leerkracht ervaarden 
meerwaarde uit deze kleine actie, waarin een 
levendig gesprek over duurzaamheid en milieu 
ontstond.
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Duurzame energieopwekking

De ontwikkeling van Nieuw Reijerwaard begint 
steeds meer vorm te krijgen. De eerste nieuw geves-
tigde bedrijven zijn aan het bouwen en de aandacht 
voor innovatie en duurzame energiesystemen neemt 
toe. 

In 2018 is een pilot gestart waarbij een zogeheten 
FCR-unit, samengesteld uit hergebruikte accu’s uit 
elektrische auto’s zorgt voor extra stabiliteit in het 
stroomnet. Vanwege de toename van meer duurzaam 

opgewekte stroom wordt verwacht dat deze techniek 
een belangrijke rol zal spelen in de robuustheid van 
ons energiesysteem. Op het dak van Recreatiecen-
trum De Fakkel liggen 510 zonnepanelen. Sinds de 
zomer van 2018 zijn vele Ridderkerkers samen eige-
naar van dit zonnedak. De lokale Coöperatie voor 
Duurzame Energie ‘De Groene Stroom’ bood inwo-
ners en Ridderkerkse bedrijven de unieke kans om 
‘ZonneDelen’ op De Fakkel te kopen. En daar is mas-
saal op gereageerd! Leden van ‘De Groene Stroom’ 

kregen voorrang en kochten als eerste een aantal 
zonnepanelen. Vervolgens was het zonne-project 
binnen een week uitverkocht. Met de aankoop van 
‘ZonneDelen’ zijn inwoners duurzaam bezig zonder 
panelen op eigen daken te hoeven plaatsen. Het is ook 
nog eens goed voor de portemonnee. Hoe meer zon-
nekracht, des te hoger het rendement. Bij de huidige 
stroomprijzen kan dit oplopen tot 4,4% per jaar. Dat 
is meer dan de huidige rente op een spaar-
rekening.

wordt ervaren. Daarnaast geeft 61% aan dat het 
NMDE voldoende vraaggericht werkt.

•   Dat nog aanbod wordt gemist rond leskisten, inzet 
vrijwilligers en nieuwe (buiten)lessen. Verder wordt 
aangegeven dat er meer contact gewenst is met de 
coördinator, meer concrete ondersteuning nodig is 
en een duidelijker overzicht van het (les)aanbod.

Deze punten geven goed inzicht in wat goed werkt en 
waar de komende tijd nog verbetering op nodig is.

Aanbod via Netwerk NMDE

Wettelijke Norm


